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خبری »دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه 
شهید رضا نادری  را گرامی می دارد

»وزیر بهداشت« تاکید کرد:

الزام تقویت همکاری کشورهای 
منطقه برای مقابله با کرونا

گفت:  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر 
برنامه بهداشتی کشورهای منطقه مدیترانه که طی 
آن ایران، عراق، پاکستان و افغانستان تحت نظارت 
سازمان جهانی بهداشت با هم همکاری می کنند، 
باید در کشورهای مختلف منطقه به ویژه برای 

مبارزه بهتر با کرونا گسترش یابد.
به گزارش »دنیای هوادار«، سعید نمکی روز گذشته 
در نشست مجازی با احمد المنظری مدیر منطقه 
بهداشت  وزرای  و  بهداشت  جهانی  سازمان  ای 
کشورهای منطقه مدیترانه شرقی که با محوریت 
پاسخگویی به کووید۱۹ در منطقه مدیترانه شرقی 
برگزار شد، افزود: در ابتدا از پیشنهاد عاقلانه و به 
موقع مدیر منطقه مدیترانه شرقی سازمان جهانی 
بهداشت در زمینه ایجاد گروه وزیران عضو منطقه، 

استقبال و قدردانی می کنم.
وی افزود: امیدوارم با این همراهی، آمادگی بهتر 
برای پاسخگویی به بیماری همه گیر کووید ۱۹ به 
ویژه در پاییز و زمستان سال جاری که علاوه بر 
کووید ۱۹، آنفلوانزا را خواهیم داشت، به وجود آید.

نمکی ادامه داد: بنده با شرح وظایف تعیین شده 
برای این گروه مهم متشکل از وزرای کشورهای 
عضو، کاملا موافق بوده و از آن حمایت می کنم. 
ضمن اینکه تقویت خدمات ضروری بهداشتی، 
هدف هر سیستم بهداشتی بوده که از نظر بنده نیز 

باید در اولویت شرح وظایف گروه قرار گیرد.
وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: در هفته اول همه 
گیری، شاهد کاهش شدید میزان ایمن سازی در 
برابر بیماری بودیم، با این حال، همکاران من در 
معاونت بهداشتی، یک ابتکار ملی را شروع کرده 
استفاده  محلات  در  موجود  امکانات  همه  از  و 
کردند، به طوری که در ماه می ۲۰۲۰ این کاهش 
برعکس شد و اکنون مفتخریم اعلام کنیم که در 
کنار خدمات ضروری بهداشتی، ایمنی سازی در ۳۱ 

استان کشور به طور درستی انجام می گیرد.
نمکی در این نشست بین المللی مجازی عنوان 
یک  پیشنهاد  دارم  قصد  باشید  موافق  اگر  کرد: 
جلسه مجازی ویژه برای اخذ تایید وزرای بهداشت 
کشورهای منطقه و محول کردن وظایف آن ها در 
مورد برنامه پیشنهادی برای مبارزه با کووید ۱۹ و 

اجرای آن را بدهم.
وزیر بهداشت گفت: چارچوب پیشنهادی برای این 
همکاری می تواند در چهار بخش اصلی، آگاهی 
از  مخاطرات و مشارکت اجتماعی و پیشگیری و 

کنترل عفونت، پوشش همگانی سلامت و مراقبت 
اولیه بهداشتی، حاکمیت و امنیت سلامت ارائه 
شود. اجرای چنین ابتکاری برای پاسخگویی به 
کووید ١٩ از طریق داشتن ارتباطات و پیگیری های 
مداوم، فعال و متعهدانه مشترک، میسر خواهد 

بود.
افزود:  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر 
امیدواریم و حداکثر تلاش خود را خواهیم کرد که 
ابتکار مدیر منطقه ای سازمان جهانی بهداشت  به 
مشارکت مبتنی بر نتیجه، میان کشورهای همسایه 

منتج شود.
سطح  در  مشارکت  برنامه  جزئیات  گفت:  وی 
کشورها می تواند توسط دفتر منطقه مدیترانه 
شرقی بررسی و بعداً مورد بحث قرار گیرد و با توجه 
به توالی بالا و تاثیرات وضعیت های اضطراری در 
منطقه مدیترانه شرقی، پیشنهاد می شود سازمان 
جهانی بهداشت حضور خود را با تقویت و تشکیل 
ظرفیت مدیریت برای حمایت از کشورهای عضو 

اصلاح کند.
نمکی ادامه داد: برنامه کشورها جایی که ایران، 
عراق، پاکستان و افغانستان تحت نظارت سازمان 
جهانی بهداشت با هم همکاری می کنند، باید در 

کشورهای مختلف منطقه گسترش یابد.
وی با تاکید بر اینکه این همکاری باید به تقویت 
آمادگی و پاسخگویی به کووید ١٩ منجر شود، اظهار 
امیدواری کرد که این همکاری به استقرار مراقبت 
های اولیه بهداشتی و مشارکت فعال جامعه در 
راستای همکاری های بین بخشی شده و دسترسی 
جهانی به خدمات ضروری سلامت را تضمین می 

کند.
وزیر بهداشت در ادامه خطاب به مدیر منطقه ای 
سازمان جهانی بهداشت تصریح کرد: با توجه به 
نحوه پاسخگویی چند بعدی به کووید ١٩ از دفتر 
منطقه مدیترانه شرقی درخواست دارم که برنامه 
های اجرایی خود را با هماهنگی هماهنگ کننده 
مقیم سازمان ملل، آژانس های مرتبط سازمان ملل 
نظیر یونیسف، صندوق جمعیت ملل متحد، برنامه 
سازمان ملل در زمینه ایدز، کمیساریای پناهندگان 
ملل متحد و برنامه غذایی ملل متحد انجام دهد. 
در پایان از مدیر منطقه ای سازمان بهداشت جهانی 
درخواست دارم که نتایج این ابتکار را در شصت و 
هفتیمن اجلاس کمیته منطقه ای که قرار است 

در اکتبر ۲۰۲۰ برگزار شود، ارائه کنند.

کرونا در ایرانخبر اول 

288 هزار و 620 نفر از مبتلایان کرونا بهبود یافتند
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون 
۳۳۱ هزار و ۱۸۹ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا 
شده اند و با فوت ۱۸۴ نفر در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جان باختگان 
این بیماری به ۱۸ هزار و ۸۰۰ نفر رسیده است و تاکنون 288 هزار و 
620 نفر از مبتلایان بهبود یافته و از بیمارستان ها ترخیص شده اند.

سیما سادات لاری روز گذشته درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به 
ویروس کرونا در کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: تا 
دیروز و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و ۳۴۵ بیمار 
جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که هزار و ۲۶۹ مورد 
بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به 

۳۳۱ هزار و ۱۸۹ رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۸۴ بیمار کووید 
۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری 

تاکنون به ۱۸ هزار و ۸۰۰ نفر رسید.
معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۲۸۸ هزار و ۶۲۰ نفر 
از بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 
۳۹۸۳ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری 

تحت مراقبت قرار دارند.
لاری گفت: تاکنون دو میلیون و ۷۳۶ هزار و ۵۱۴ آزمایش تشخیص 

کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
سخنگوی وزارت بهداشت افزود: استان های مازندران، تهران، قم، 
گلستان، خراسان شمالی، اردبیل، اصفهان، البرز، خراسان رضوی، 
کرمان، سمنان، آذربایجان شرقی، مرکزی، یزد و گیلان در وضعیت 
قرمز قرار دارند. همچنین استان های فارس، ایلام، لرستان، هرمزگان، 
زنجان، قزوین، آذربایجان غربی، بوشهر، همدان، چهارمحال و بختیاری 

و کهگیلویه و بویر احمد هم در وضعیت هشدار قرار دارند.
وی با اشاره به وضعیت اپیدمی کووید ۱۹ در استان چهارمحال و 
بختیاری گفت: در استان چهار محال و بختیاری در اسفند ۹۸، خیز 
نسبتا متوسط اپیدمی را تجربه کردیم اما در اردیبهشت مثل بسیاری 
از استان ها شاهد افت موارد ابتلا و بستری این بیماری بودیم اما در 
خرداد ماه سیر صعودی موارد ابتلا و بستری  کرونا در این استان به 
وجود آمد به طوری که در دو ماه گذشته تعداد موارد ابتلا و بستری 

کرونا در این استان دو برابر شد.
لاری افزود: هم اکنون شیب صعودی موارد ابتلا و بستری کووید۱۹ 
در استان چهارمحال و بختیاری نگران کننده است. ۵ شهر این استان 
در وضعیت قرمز و یک شهر در وضعیت هشدار است و شدت این 
بیماری در برخی شهرها مانند بروجن، فارسان، شهرکرد و لردگان 

شدت بیشتری دارد.
استان  در  درمانی  و  بهداشتی  کادر  موثر  اقدامات  داد:  ادامه  وی 

چهارمحال و بختیاری برای آموزش همگانی و آشنایی بیشتر مردم با 
ویروس کرونا و روشهای پیشگیری و نیز اقدامات موثر در غربالگری و 
بیماریابی و نیز حساسیت در ایزوله کردن بیماران و قرنطینه اطرافیان 
آن ها نقش مهمی در کنترل اپیدمی در این استان داشته است 
به طوری که با همکاری پزشکان و کادر بهداشتی کاهش مراجعه 

حضوری بیماران به مراکز درمانی را در این استان شاهد هستیم.
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: از اوایل ۵۷۵ مورد تخلف از پروتکل 
های بهداشتی در اماکن عمومی و واحدهای صنفی و صنعتی استان 
چهارمحال و بختیاری به تعزیرات این استان گزارش شد و ۵۴ واحد 
متخلف از این مجموعه پلمب شدند. ۷۲ درصد مردم این استان 
از ماسک استفاده می کنند و میزان رعایت پروتکل های بهداشتی 
در بانک ها و ادارات دولتی استان چهارمحال و بختیاری ۸۹ درصد 
است. امیدواریم با رعایت بیشتر پروتکل های بهداشتی در استان 
چهارمحال و بختیاری همراه با مردم سایر استان ها شاهد توقف سیر 

صعودی موارد ابتلا و بستری کرونا در این استان باشیم.
وی افزود: ویروس کرونا ماه ها با ما خواهد بود و باید سبک زندگی 
خود را با وجود این بیماری تغییر دهیم و به این نکته باید توجه 
کنیم که در کنار پیامدهای منفی اپیدمی کرونا این اپیدمی می تواند 
باعث تقویت همبستگی اجتماعی بین ما شود و باعث تقویت سبک 

زندگی اخلاقی در جامعه بشود.
لاری ادامه داد: امیدوارم با همراهی، همکاری همه مردم در رعایت 
اصول سه گانه پیشگیری یعنی استفاده از ماسک، رعایت فاصله 
فیزیکی ۱.۵ تا دو متر و شستن مداوم دست ها بتوانیم به زودی 

زنجیره انتقال ویروس کرونا را شکست دهیم.

مرگبارتر از كرونا

اين ويروس ايراني بزرگترين احياگر »آپارتايد« استعدادها و نابودگر 
ناب ترين قابليت هاي ايراني و كُشنده ترين آفتي است كه سال 
هاست در همه امور كشور ما نفوذكرده و عميقا  همه جا را به گند 

كشيده است.
زمان  كرونا  مثل  شده  نامگذاري   »٩0 »پولتيك  كه  ويروس  اين 
و مكان نمي شناسد و مرتب پلشتي و چرك توليد مي كند به 
طوري كه چندي پيش برنامه فوتبالي فاخر »نود« و اخيرا يكي 
از پربيننده ترين برنامه هاي تلويزيوني ما به نام »عصر جديد« را 
توانست به يغما ببرد و آن وقتي بود كه داوران اين مسابقه با كمك 
مجري توانمند و اشك آور آن در كمال تعجب يك گروه از جوانان 
افغانستاني را به عنوان اجراي بهتر از بين چهار برنامه بسيار برتر 

جوانان ايراني انتخاب كردند و شيك و مجلسي چشم در چشم ده 
ها ميليون مخاطب، به خاطر ملاحظات سياسي اوامر سياسيون 
مصلحت طلب را اجراء كنند آنچا بود كه واقعا دلم براي جوانان 
كشورم و البته كشاورزان بلوچ ايراني كه دولت افغان آب رودخانه 

هيرمند را بر روي آن ها بسته است سوخت.
آری اين چنين است برادر! سياست و بازي هاي كثيف آن سال 
و  كل  تا  جزء  از  و  دوانده  ريشه  ما  كشور  امور  همه  در  هاست 

تخصصي ترين تا عام ترين امور را به خود آلوده كرده است.
از موقعي كه تعهد را ضرور ولي تخصص را بود بود نبود نبود تعريف 
كرديم و در داشبورد پرايد جانماز و قرآن گذاشتيم تا به اندازه »بنز« 
بي نماز تلفات نداشته باشد ولي قفل همان داشبورد هفته اول 
خراب شد و »تابوت« خانواده در جاده ها روان كرديم ميخ اول را 
بر تابوت سلامت كار كوبيديم و با جاري ساختن بي رحم ترين 
»آپارتايد« شغلي، تخصصي ترين امور را منوط به ملاحظات سياسي 
كرديم و حلقوم  قانون را در دستان مصلحت شقي ترين آدم ها قرار 
داديم معلوم بود كه به جاي خوبي نخواهيم رسيد مگر اينكه عدالت 
اجتماعي به معناي قراردادن هر كس و هر چيز در جاي خودش 

به معني واقعي و دور از ملاحظات سياسي اجراء شود! مي شود؟

تلنگر روز

سعید  شفیعیان

 نویسنده
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اجتماعی

»رئیس مرکز آموزش محیط زیست و تربیت محیط«:

ویژه  راهنما  کتاب  عنوان   30
محیط بانان تالیف شد

رئیس مرکز آموزش محیط زیست و تربیت محیط  
گفت: ١١ جلد از ٣0 عنوان کتاب تخصصی تحت 
»بسته آموزشی راهنمایی محیط بانان« منتشر شد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روابط عمومی 
دانشکده محیط زیست، آرش یوسفی با اعلام این 
خبر افزود: این مجموعه کتاب های راهنما با رویکرد 
توانمندی های  سطح  افزایش  برای  و  آموزشی 

محیط بانان تهیه و تدوین شده است.
هنگام  و  گذشته  سال های  در  گفت:  یوسفی 
برگزاری دوره های آموزش ویژه محیط بانان بدو و 
حین خدمت بارها با مشکل کمبود منابع آموزشی 
بسیار  کتاب های  می شدیم.  مواجه  تخصصی 
خوبی در زمینه محیط زیست توسط اساتید تألیف 
شده است اما منابعی که به صورت اختصاصی در 
راستای افزایش ارتقای مهارت های محیط بانان در 

موقعیت های مختلف باشد، بسیار اندک است.
سابقه  و  تجربه  میزان  سواد،  سطح  افزود:  وی 
کاری و تنوع اقلیمی مناطق خدمتی هم از دیگر 
چالش هایی بود که باعث می شد برخی از منابع 
آموزشی در دوره ها چندان کارآمد نباشد. به همین 
منابع  ویژه  به صورت  شد  گرفته  تصمیم  دلیل 

آموزشی تألیف شود.
سازمان  رئیس  رویکرد  اینکه  بیان  با  یوسفی 
آموزشی  توان  »افزایش  محیط زیست  حفاظت 
به عنوان سلاح اصلی محیط بانان است« گفت: 
برای آسیب شناسی رفع این نقصان، جلسات و 
نشست های متعددی با اساتید دانشگاهی، مدیران 
یگان  فرماندهان  و  بازنشسته  محیط بانان  کل، 
برگزار و در نهایت مقرر شد تحت نظر معاونت 
آموزش و مشارکت های مردمی سازمان حفاظت 
محیط زیست و دانشکده محیط زیست، ۳۰ عنوان 

کتاب آموزشی ویژه محیط بانان تألیف شود.

تربیت  و  محیط زیست  آموزش  مرکز  رئیس   
محیط بان افزود: اصول و مبانی امداد و نجات، 
مبانی  و  اصول  حریق،  اطفا  حوادث،  و  سوانح 
کمک های اولیه، سوختگی و مصدومیت، گزیدگی 
و شکستگی،  گازگرفتگی حیوانات، خونریزی  و 
کنترل خشم، سلاح سازمانی، نفر، خودرو و اماکن 
کتاب های هستند که مراحل انتشار خود را گذرانده 

و در حال حاضر مورد استفاده قرار می گیرند.
وی افزود: کتاب های دیگر با عناوین تنوع گیاهی 
اطلاعات،  حفاظت  بی سیم،  جی پی اس،  ایران، 
بهداشت،  و  سلامتی  بازداشت،  و  دستگیری 
مناطق  شناخت  محلی،  جوامع  با  مؤثر  ارتباط 
و  شناخت  دادگستری،  ضابطان  حفاظت شده، 
حفاظت محیط زیست، آلاینده های محیط زیست 
آلاینده های های  آب وخاک(،  )آلاینده های 
محیط زیست )صوت و پرتو(، حیات وحش )مبانی 
حیات وحش  حیات وحش(،  مدیریت  فنون 
)پستانداران  حیات وحش  آبزیان(،  با  )آشنایی 
ایران(، حیات وحش )بیماری های حیات وحش(، 
آلاینده های محیط زیست )آلودگی هوا و گردوغبار( 
و مبانی قوانین و مقررات محیط زیست، تحت 
تألیف هستند و مراحل پایانی خود برای انتشار 

را می گذارند.
گفت:  محیط زیست  حفاظت  سازمان  مدیر  این 
دوره های  در  آنکه  بر  علاوه  فعلی  کتابچه های 
آموزشی تدریس خواهند شد، با توجه به نیاز و 
درخواست مدیران کل استانی در اختیار محیط بانان 
هر استان هم قرار خواهند گرفت. قطع و وزن 
کتاب ها به شکلی طراحی شده که حمل آن در 
کوله پشتی برای محیط بانان آسان باشد و در شرایط 
گشت و مأموریت هم بتوانند از آن ها به عنوان 

کتاب راهنما استفاده کنند.

»البرز« چه خبر؟محیط زیست

»جعفر داراب خانی« مطرح کرد:

پیشگیری از جرایم با اجرای قانون جدید حمایت
 از اطفال و نوجوانان

»شهردار کرج«:

ذخایر تاریخی کرج معرفی می شود

داراب خانی معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 
کل استان البرز در جلسه ای که به منظور تشریح و تبیین قانون 
حمایت از اطفال و نوجوانان و ساماندهی کودکان کار و خیابان 
با حضور نمایندگانی از فرماندهی انتظامی کرج، شهرداری کرج و 
سازمان های مردم نهاد برگزار شد، اظهار کرد: خوشبختانه این قانون، 
نقشة راه را ترسیم کرده و کامل کنندة قوانین در این حوزه می باشد.

قانون حمایت از اطفال و نوجوانان مشتمل بر 5١ ماده و ١5 تبصره در 
جلسه علنی 2٣ اردیبهشت ماه ١٣٩٩ مجلس شورای اسلامی تصویب 

شد و در تاریخ ٣١ اردیبهشت ماه ٩٩ به تأیید شورای نگهبان رسید.
داراب خانی ضمن تشریح برخی از مفاد قانون مذکور درخصوص 
حمایت، نگهداری و توانمندسازی اطفال و نوجوانان، بررسی جرایم و 
مجازات های تعریف شده برای سوء استفاده کنندگان از آن ها، تدابیر 
حمایتی اتخاذ شده در این خصوص و تبیین کلیات این قانون، اظهار 
کرد: همة دستگاه ها موظفند اقدامات لازم را براساس سیاست ها و 

راهبردهای موجود در این قانون انجام دهند.
وی گفت: با توجه به اینکه سازمان های مردم نهاد در حفظ حقوق 
شهروندی با معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 
منظور  به  است  لازم  دارند،  قرارداد  کرج  شهرداری  و  البرز  استان 
شناسایی عوامل سوء استفاده از کودکان کار و خیابان، با مشارکت 
نیروی انتظامی، شهرداری و بهزیستی اقدام نموده و نتایج حاصله را 

به این معاونت اعلام کنند.
این مقام قضایی ضمن تشکر از فرماندهی انتظامی کرج در پیشگیری 
از جرائم و آسیب های کودکان کار و خیابان با مشارکت شهرداری، 
بهزیستی، سمن ها و دستگاه های مربوطه، خواستار ادامة این 
مشارکت گردید و بیان کرد: معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم دادگستری استان البرز نیز براساس وظایف و اختیارات قانونی، 

مصوبات سابق و فعلی را تا حصول نتیجه پیگیری خواهد کرد.
وی در ادامه با اشاره به اینکه دستگاه های مسئول باید اقدامات لازم 
را جهت پیشگیری از جرایم کودکان کار و خیابان و ساماندهی آن 
ها انجام دهند تصریح کرد: در صورت کوتاهی، در مرحله اول تذکرات 
لازم به دستگاه مربوطه داده می شود و در صورت عدم اصلاح، مراتب 

جهت اقدامات قانونی به دادستان کرج اعلام خواهد شد.
داراب خانی در حاشیة این نشست و در گفتگو با خبرنگار معاون 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل استان البرز اظهار 
کرد: در سال ٩8 در مرکز ساماندهی کودکان کار و خیابانِ معاونت 
اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل استان البرز، 22١ 
کودک جذب و شناسایی شدند که از این تعداد برای ٣١ کودک 
پرونده تشکیل و مابقی در دست رسیدگی می باشد. همچنین بیش 
از ٣0 مورد بازدید از خانواده و محل سکونت کودکان مذکور به عمل 

آمد.
معرفی تعدادی از خانواده ها به کمیته امداد امام خمینی)ره( استان 
جهت تحت پوشش قرار دادن آن ها، معرفی کودکان جا مانده از 
تحصیل به اداره کل آموزش و پرورش استان، اختصاص بیمارستان 
امام علی)ع( واقع در منطقه اسلام آباد کرج جهت درمان کودکان کار 
و خیابان، غربالگری و شناسایی کودکان فاقد هویت و بدسرپرست و 
ارائه بسته های معیشتی و بهداشتی به افراد فوق )همزمان با شیوع 
ویروس کرونا(؛ از جمله اقدامات انجام شده توسط مرکز مذکور می 

باشد که داراب خانی به آن ها اشاره کرد.

شهردار کرج با اشاره به آثار تاریخی ارزشمند در این کلانشهر گفت: 
ذخایر تاریخی و فرهنگی کرج برای جذب گردشگران و شناساندن 

ظرفیت های منطقه، معرفی خواهند شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، »علی اصغر کمالی زاده« روز گذشته در 
آیین انعقاد تفاهم نامه بین اداره کل میراث فرهنگی،گردشگری و 
صنایع دستی و پردیس کشاورزی دانشگاه تهران افزود: این تفاهم 
هدف کلی برای حمایت شورا و شهرداری کرج از داشته ها و ذخایر 
و میراث فرهنگی کرج ترسیم می کند و ما براساس تعهدات گام 

های مناسب برخواهیم داشت.

و  سلیمانیه  مارکوف،  کاخ  تاریخی  ساختمان   : داشت  بیان  وی 
مجموعه پردیس کشاورزی و منابع طبیعی دانشگاه تهران مستقر 
در کرج از داشته های ارزشمند تاریخی و فرهنگی کرج و استان 
البرز بوده که برای حفظ و معرفی این ذخایر فرهنگی اقدامات لازم 

انجام خواهیم داد.
کمالی زاده افزود: مجموعه های میراث فرهنگی، پردیس کشاورزی 
تاریخی  های  ظرفیت  تا  آمده  کار  پای  امروز  کرج  شهرداری  و 
کرج معرفی کنند ضمن آنکه ساختمان مارکوف واقع در پردیس 
کشاورزی دانشگاه تهران در اولین گام به مکانی برای نمایش آثار 
فاخر شهر کرج شامل خط، تذهیب،  نقاشی و سایر آثار فرهنگی 

تبدیل خواهد شد.
منابع  و  کشاورزی  پردیس  -رئیس  گلدانساز«  سیدحسین  »دکتر 
طبیعی دانشگاه تهران- گفت: باعث افتخار است که مدیریت شهری 
کرج  نگاه فرهنگی و اجتماعی را پررنگ کرده است و  مجموعه ۱۲۰ 
ساله پردیس کشاورزی پای کار است تا با همراهی اداره کل میراث 
فرهنگی تفاهم نامه امضا کند و تورهای گردشگری برای حضور مردم 

را در پردیس کشاورزی خواهیم داشت.
وی  افزود: سال گذشته با هماهنگی که میراث فرهنگی، کاخ موزه 
سلیمانیه مستقر در پردیس کشاورزی دانشگاه تهران در ایام تابستان 

و نوروز بازگشایی شد اما  امسال به دلیل شیوع کرونا مقدر نشد.
گلدانساز بیان داشت: امیدواریم بتوان تغییرات لازم در موزه جانور 
شناسی انجام داد و بعد باغ گیاه شناسی با طراحی که دارد به عنوان 

پارک گیاه شناسی به خوبی انجام شود.

حکم ۲ جاسوس صادر شد
»غلامحسین اسماعیلی« -سخنگوی قوه قضائیه- روز گذشته گفت: دو جاسوس به نام های مسعود مصاحب فرزند 
محمود که در قالب دبیرکل انجمن دوستی اتریش و ایران فعال بود و با سرویس های جاسوسی آلمان و اسراییل ارتباط 

داشت و مبادرت به جاسوسی می کرد صادر و به ١0 سال حبس محکوم شد.
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شهری نخستين  به سمت  آگوست 1923  پاشا 13  ژنرال مصطفی كمال 
رئيس جمهوری تركيه انتخاب شد.

در چنین روزی!

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

خرج سفر با یارانه هوشمند

پس از رکود ۹۸ درصدی تعداد گردشگران بین المللی در 
ماه مه، بازار گردشگری به آرامی در جهت بازیابی مجدد 
گام برمی دارد. »سازمان جهانی گردشگری« در جدیدترین 
گزارش خود از ابتکار جدید برخی از کشورهای با جذب 
توریست بالا برای رونق و ترویج توریسم داخلی نام برد 
که براساس آن، برخی مقاصد توریست پذیر برای بازیابی 
گردشگری  رونق  از  ناامیدی  و  گردشگری  بازار  مجدد 

بین المللی در کوتاه مدت به توریسم داخلی روی آوردند.
به گزارش »دنیای هوادار«، روزنامه دنیای اقتصاد تحلیلی 
بر وضعیت سفر در زمان شیوع کرونا انجام داده است که 
بخش هایی را از آن را به انتخاب دنیای هوادار در ادامه 

می خوانید.
شیوع  مجدد  گسترش  و  بهداشتی  شرایط  به  باتوجه   
ویروس کرونا میل به سفر در بین ایرانی ها بسیار کاهش 
یافته و بر بازار گردشگری و اشتغال در این عرصه تاثیرات 
منفی گسترده گذاشته است. دولت و متولی گردشگری 
می تواند با اعطای یارانه هوشمند سفر به شهروندان ایرانی 
امکان رونق گردشگری داخلی را فراهم کند.بررسی های 
سازمان جهانی گردشگری نشان می دهد باتوجه به تدابیر 
از همه گیری ویروس کرونا  ناشی  بهداشتی  امنیتی و 
تعداد گردشگران بین المللی طی پنج ماه نخست سال 
با  ۲۰۲۰ در مقایسه با مدت مشابه خود در سال ۲۰۱۹ 
کاهش ۵۶ درصدی مواجه شده است که این رقم در ماه 

مه به منفی ۹۸ درصد رسید.
میزان  از  سریع تر  بسیار  بین المللی  سفرهای  تقاضای 
براساس  به گونه ای که  یافت  ظرفیت هواپیماها کاهش 
گزارش ایکائو ظرفیت پروازها در ماه مه ۲۰۲۰ حدود ۸۶ 
درصد کاهش داشته است. تقاضای سفرهای هوایی داخلی 
نخستین نشانه های بهبود در بازار گردشگری است که در ماه 
مه به منفی ۷۹ درصد در مقایسه با کاهش ۸۶ درصدی در 
ماه آوریل رسیده است و این بهبود در بازارهای داخلی چین 
و آمریکا قابل مشاهده است. همچنین براساس داده های 
فورواردکیز لغو رزرو پروازها از اول مارس به اوج خود رسید 
و منطقه آسیا و اقیانوسیه با کاهش ۱۰۵ درصدی بیشترین 
میزان رکود را تجربه کرده است. لغو پروازها در قاره های 
آمریکا و اروپا ۹۷ درصد و در آفریقا و خاورمیانه حدود ۸۵ 
درصد بوده است. همچنین این کاهش تقاضا در صنعت 
هتلداری کاهش چشمگیری داشته و آسیا و اقیانوسیه و 
خاورمیانه با کاهش ۳۶ درصدی با بیشترین میزان افت 

همراه بوده است.

چشم انداز بازار گردشگری

و  کارائیب  در  پروازها  رزرو  فوردکیز  داده های  براساس 
اتحادیه اروپا رو به بهبود است و در کارائیب طی چهار 
هفته بین ۱۵ ژوئن تا ۱۲ ژوئیه )اواخر خرداد تا اواخر تیر( 
شاهد رشد مثبتی بوده است.براساس بررسی های سازمان 
جهانی گردشگری بازیابی و بهبود گردشگری بین المللی 
برآورد شده است.  در مناطق جهان در نیمه دوم ۲۰۲۱ 
براساس این بررسی ها، در منطقه آسیا و اقیانوسیه ۶۳ 
درصد انتظار می رود بازیابی در نیمه دوم ۲۰۲۱ رخ دهد 
و این پیش بینی در آمریکا و اروپا از اوایل ۲۰۲۱ صورت 
از کارشناسان بهبودی  پذیرفته است. حدود ۸۳ درصد 
بازار گردشگری بین المللی در خاورمیانه را سه ماه آخر 
سال ۲۰۲۱ ارزیابی کرده اند و این درحالی است که احتمال 
بازیابی گردشگری در آفریقا در نیمه اول ۲۰۲۱ پیش بینی 
بخش  کارشناسان  از  محدودی  تعداد  است.  شده 
گردشگری در جهان امکان بازگشت گردشگری بین المللی 
در اروپا، آسیا و اقیانوسیه و قاره آمریکا را سه ماه آخر 
۲۰۲۰ برآورد کرده اند که براساس شیوع گسترده کووید-۱۹ 

این امر نسبتا غیرممکن به نظر می رسد.
چشم اندازهای بازار گردشگری باتوجه به شروع پیک جدید 
بیماری کووید-۱۹ در جهان کاملا نامشخص است و رکود 
اقتصادی گسترده ای برای سال ۲۰۲۰ پیش بینی می شود. 
بازار  مصرف کنندگان  رفتار  در  تغییر  ایجاد  به  باتوجه 
گردشگری همچون تمایل سفر به اطراف خانه و منطقه 
خود، رزروهای مقاصد نزدیک تر یا ترجیح سفر با اتومبیل 
شخصی احتمالا گردشگری داخلی سریع تر از گردشگری 
بین المللی از سر گرفته خواهد شد و در خوش بینانه ترین 
حالت از نیمه دوم ۲۰۲۰ تا حدودی بهبود پیدا خواهد کرد 
و برخی نیز زمان بهبودی را برای سال ۲۰۲۱ پیش بینی 
می کنند. همه مناطق جهان عمدتا در آسیا و اقیانوسیه، 
اروپا و آمریکا با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی اقدام 
به ازسرگیری و ترویج گردشگری داخلی کرده اند و این امر 
در آفریقا و خاورمیانه کمتر مشاهده شده است. فعالان 
مالی،  همچون  مختلف  اقدامات  طریق  از  گردشگری 
اشتغال، مشارکت بخش های دولتی و خصوصی شروع 
بهبود  و  تبلیغات گسترده جهت تحرک  و  بازاریابی  به 

گردشگری می کنند.

مدیریت شهریگزارش

»رحیم خستو« در دیدار با مدیرکل میراث فرهنگی البرز:

هنرمندان در حل مشکلات شهر مشارکت کنند

»امپراطور« اشتیلیکه را به خط پایان رساند؟

پیروزی قاطعانه شاگردان قطبی در هفته چهارم

رئیس کمیسیون هنر و ارتباطات شورای اسلامی شهر کرج 
ارتباط و همکاری با هنرمندان را اولین راهکار پویایی کرج 
عنوان کرد و افزود: برخی هنرمندان در نقد بسیار پیشگام 

هستند ولی در حل مشکلات  شهر مشارکت نمی کنند.
به گزارش »دنیای هوادار«، رحیم خستو در دیدار با مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان البرز که 
به همراه استاد فتحعلی بیگی، هنرمند تئاتر و سینما صورت 
گرفت، کرج را شهری خوابگاهی و تنها منبع درآمد برخی 
پایتخت نشینان دانست و افزود: نمی شود به این کلانشهر 

شهر زندگی گفت.
وی  با اشاره به اینکه شهرها با انسانها، تاریخ و فرهنگ و 
هنرشان معرفی می شوند، بیان کرد: برای پویایی کلانشهر کرج 
لازم است از پتانسیل های موجود در شهر و تفکر هنرمندان 
آن استفاده کرد که لازمه تحقق این امر همبستگی مدیران و 

تعامل آن ها با هنرمندان است.
این مسئول توضیح داد: اگر به دنبال این هستیم که کرج به 
شهری زنده و پویا تبدیل شود در گام اول باید زمینه همکاری 

میان دستگاه ها، هنرمندان و شهروندان را تقویت کنیم.
خستو ادامه داد:  کرج هنرمندانی دارد که قلبشان برای شهر و 
توسعه هنر می تپد و برای توسعه شهر باید از پیشنهادات و 

طرح های آن ها استفاده کرد.
وی در ادامه با اشاره به برگزاری مراسم بزرگداشت هنرمندان 
نامی کشور مثل استاد جلال مقامی، استاد جولایی، استاد 
رضوی و استاد فتح علی بیگی در البرز گفت: مجموعه مدیریت 
شهری به ویژه شورای شهر دوره پنجم نگاه مطلوبی به جایگاه 

هنر دارند.
این عضو شورا با گلایه از کمبود سالن نمایش در این کلانشهر 
افزود: شورای پنجم برای کمک به هنرِ این شهر اقدام به ایجاد 
سالن نمایشِ تئاتر شهر کرده و طبق پیگیری های صورت 
گرفته یک ماه قبل زمین این سالن تملک شده و در روز های 
آتی طرح سالن ارائه و اجرایی خواهد شد. طراحی داخلی تئاتر 

شهر به گونه ای است که قابلیت نمایش های آئینی و فرهنگی 
را داشته باشد.

مدیرکل میراث فرهنگی استان البرز نیز در ادامه از پیشنهاد 
شورای پنجم برای تبدیل کاروان سرای شاه عباسی به عنوان 
محلی برای برگزاری نمایش های آیینی و سنتی استقبال کرد 
و افزود: ما به عنوان سازمان متولی آمادگی تحقق این مهم 

را داریم.
فریدون محمدی ادامه داد: تحقق این امر علاوه بر حفظ تاریخ، 

افزایش درآمد، جذب گردشگر را نیز به دنبال خواهد داشت.
گفتنی است طی روزهای آینده تفاهم نامه همکاری بین 
مجموعه مدیریت شهری کرج و اداره کل میراث فرهنگی استان 

البرز  در این خصوص امضا خواهد شد.

سرمربی سابق تیم ملی ایران در هفته چهارم سوپرلیگ چین 
توانست به یک پیروزی قاطع و بزرگ برسد و تیمش را به 

جایگاه چهارم جدول رده بندی رساند.
به گزارش »دنیای هوادار«، در یکی از حساس ترین دیدارهای 
هفته چهارم گروه B سوپرلیگ چین، شیجیاژوانگ  اوربرایت با 
هدایت افشین قطبی موفق شد برابر تیانجین تدا به پیروزی 
برسد؛ برتری سه گله شاگردان قطبی در حالی رقم خورد که این 
تیم از سه دیدار قبلی خود تنها 2 امتیاز به دست آورده بود. 

در سوی مقابل تیانجینی ها با هدایت اولی اشتیلیکه سرمربی 
آلمانی و نامدار خود که سابقه هدایت تیم ملی کره جنوبی را 
هم در کارنامه خود دارد، متحمل چهارمین شکست متوالی 
شدند و بعید نیست مدیران این باشگاه چینی تصمیم به 

اخراج اشتیلیکه بگیرند.
با این برتری سه گله تیم شیجیاژوانگ  با هدایت افشین 
قطبی پنج امتیازی شد و به رده چهارم جدول هشت تیمی 

رقابت های گروه دوم سوپر لیگ چین صعود کرد.

عکس و مکث
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پنج تیم جاسوسی توسط وزارت اطلاعات متلاشی شداقتصادی
معاون ضد جاسوسی وزارت اطلاعات گفت: با استعانت از الطاف الهی و با تلاش های شبانه روزی 
سربازان گمنام امام زمان)عج( به دنبال ضربات پی در پی به سرویس های جاسوسی نظام سلطه، تعدادی 

از جاسوسان مرتبط با سرویس های اطلاعاتی مذکور شناسایی و دستگیر شدند.

»وزیر نفت«:

وزارت نفت مخالفتی با عرضه سهام 
پالایشگاه ها در بورس ندارد

وزیر نفت درباره برخی شائبه ها مبنی بر مخالفت وزارت نفت با 
عرضه سهام پالایشگاه ها در بورس گفت: وزارت نفت با عرضه 

سهام پالایشگاه ها در بورس با هر روشی موافق است.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از خانه ملت، »بیژن زنگنه« 
در نشست کمیسیون صنایع  از حضور  روز سه شنبه پس 
از  گزارشی  جلسه  این  در  اظهارداشت:  مجلس  معادن  و 
فعالیت های انجام گرفته ارائه شد و اعضای کمیسیون نیز 
به شکل تخصصی سوالات خود را در حوزه صنعت و... مطرح 
کردند و مقرر شد کارگروه مشترکی برای پیگیری مسائل مورد 

توافق تشکیل شود.
وزیر نفت با بیان اینکه ما به کمک و حمایت کمیسیون صنایع 
و معادن نیاز داریم، افزود: نفت صنعت است و می تواند در 
توسعه صنعتی کشور نقش محرک جدی داشته و برای تکمیل 

زنجیره ارزشی پتروشیمی موثر باشد.
زنگنه درباره طرح گشایش اقتصادی، تصریح کرد: باید صبر کرد 
تا زمانی که این طرح به صورت کامل شکل گیرد، هنوز نمی توان 

درباره آن صحبتی کرد.

»مدیرعامل پالایشگاه نفت تهران« خبر داد:

افزایش 20 درصدی تولید بنزین در 
پالایشگاه پایتخت

مدیرعامل پالایشگاه نفت تهران با اشاره به اینکه اکنون روزانه 
هفت میلیون لیتر بنزین پاک در این پالایشگاه تولید می شود، 
گفت: با اجرای طرح تبدیل کاتالیستی نفتا علاوه بر افزایش 
کیفیت بنزین تولیدی به یورو ۵، طرفیت تولید نیز به ۸.۵ 

میلیون لیتر می رسد.
»حامد آرمان فر« روز گذشته در نشستی خبری با اشاره به اینکه 
گازوییل پالایشگاه تهران مطابق استانداردهای یورو و نسبت 
با وجود  دارد گفت:  بالاتری  پالایشگاه های دیگر کیفیت  به 
مشکلات در شرایط کرونا، اورهال انجام شد و تجمع نیروی کار 
که ریسک های زیادی را ایجاد می کند، این اورهال تمام شد و با 

تدابیر شدید بهداشتی اتفاق خاصی نداشت.
وی افزود: کار در شرکت های پالایشی در صنعت نفت و گاز 
خطیر است و کار مستمر و شبانه روزی انجام می شود و  روزانه 
۵۳ هزار و ۵۰۰ بشکه )معادل هشت میلیون لیتر( گازوییل یورو 
۴ و یور ۵ در این پالایشگاه تولید و به تهران و البرز و از خط لوله 

به مشهد ارسال می شود.
وی گفت: گازوییل یورو ۴ حداکثر ۵۰ پی پی ام و یورو ۵ نیز ۱۰ 
پی پی ام است و کل سوخت جت تولیدی در پالایشگاه تهران 

نیز به فرودگاه امام خمینی ارسال می شود.
وی افزود: اجرایی شدن واحد کاتالیست به نفتا )سی سی آر( 
کیفیت بنزین به یورو ۵ تبدیل می شود، حجم تولیدی نیز به 

۸.۵ میلیون لیتر می رسد.
به گفته آرمان فر، پروژه برق این پالایشگاه ۳۰ مگاوات است 
که تا ۱۵ مگا وات امکان ارتقا دارد. همچنین شبکه برق این 
پالایشگاه به برق سراسری متصل است که سودآوری را ارتقا 

می دهد.
وی توضیح داد: اکنون ۳۰۰ هکتار فضای سبز و جنگل که 
حکم ریه باقر شهر را دارد در این پالایشگاه واقع شده و برای 
آبیاری این فضا، ۶۰۰ لیتر در ثانیه فاضلاب به مصرف فضای 
سبز می رسد و آب صنعتی پالایشگاه نیز در آینده از آب فاضلاب 

استفاده خواهد شد.
مدیرعامل پالایشگاه تهران افزود: واحد بازیافت گوگرد که به 
صورت گرانول است از وقوع باران های اسیدی جلوگیری 
می کند و در تولید کاتالیست به دلیل تحریم مشکل وجود 
داشت و در حال حاضر در تامین کاتالیست به خودکفایی 

کامل رسیده ایم.

»وزیر راه و شهرسازی«: خبر داد: 

تکمیل ۹00 هزار واحد مسکونی تا 
پایان دولت دوازدهم

وزیر راه و شهرسازی گفت: ۹۰۰ هزار واحد مسکونی تا پایان 
دولت دوازدهم افتتاح خواهد شد که ۵۰۰ هزار واحد آن مربوط 

به مسکن مهر نیمه تمامی است که تکمیل می شود.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، »محمد اسلامی« 
روز گذشته به همراه جمعی از معاونین خود ضمن دیدار با  
»محمدرضا نوروزپور« -مدیرعامل خبرگزاری ایرنا- از بخش های 

مختلف این خبرگزاری بازدید کرد.
»محمد اسلامی« گفت: ۹۳۰ هزار نفر واجد در سامانه طرح 
اقدام ملی مسکن پرونده خود را تکمیل کردند که ۴۰۰ هزار نفر 

واجد شرایط هستند.
وزیر راه و شهرسازی افزود: همچنین تلاش می کنیم ۴۰۰ هزار 
واحد مسکونی طرح اقدام ملی مسکن در سراسر کشور احداث 

کنیم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر در کشور تعداد واحدهای 
مسکونی نسبت به تعداد خانوار بیشتر است، گفت: اما در نظر 
داریم برای جامعه هدف که استطاعت خرید خانه های موجود 

را ندارند زمینه خانه دار شدنشان را فراهم کنیم.
به زودی جشن اختتامیه مسکن مهر را برگزار می کنیم

وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: البته تعداد۵۰۰ هزار واحد مسکن 
مهر نیمه تمام، علاوه بر تعداد واحدهای مسکن مهری است 
که در محاکم پرونده دارند که عمدتا تعاونی بوده و طرف قرارداد 
با وزارت راه و شهرسازی نیستند و تا زمانی که رای دادگاه برای 
این پرونده ها صادر نشود، نمی توانیم کاری کنیم چرا که خارج 

از کنترل ماست.
اسلامی توضیح داد: در حال حاضر از ۵۰۰ هزار واحد نیمه تمام 
مسکن مهر، حدود ۶۸ هزار واحد نیمه تمام را در حال ساخت 

داریم که پرونده آن به زودی بسته می شود.
وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: با افتتاح بقیه واحدها به زودی 

جشن اختتامیه مسکن مهر را در استان ها برگزار می کنیم.
وی در توضیح طرح اقدام ملی مسکن گفت: در ابتدا که اقدام 
قراردادن  برای تحت پوشش  نام متقاضیان کردیم  به ثبت 
جامعه کارگری و بازنشستگان با وزارت تعاون، برای جامعه 
فرهنگی شاغل و بازنشسته با وزارت آموزش و پرورش و برای 
شاغلین و بازنشستگان نیروهای مسلح با وزارت دفاع و سایر 
دستگاه ها تفاهم نامه هایی را مبادله کردیم تا منابع و زمین 

بیاورند و بتوانیم جامعه هدف خود را گسترش دهیم.
اسلامی گفت: امروز ۴۰۰ هزار طرح اقدام ملی مسکن در سطح 

کشور تامین زمین شده  و پروژه های آن تعریف شده است.
وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: تعداد بسیاری از شهرها زمین 
توسط بنیاد مسکن به مردم واگذار شده یا در حال واگذاری 

است که به صورت گروهی، واحدهای خود را می سازند.
وی ادامه داد: در برخی شهرها خانه ها یک طبقه است و در 
برخی نیز ساختمان های دو طبقه چهار واحدی در یک زمین 
برای چندین خانوار تخصیص داده خواهد شد که توسط بنیاد 

مسکن مدیریت می شود.
وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: شماری از استان های پیشتاز 
در طرح اقدام ملی مسکن،  به آستانه تحویل رسیده اند و به 

زودی مسکن ملی را به مردم ارائه می دهند.
وی خاطر نشان کرد: در سایر استان ها نیز واحدهای طراحی 

شده در دست احداث است.

شیوع گسترده بیماری کووید١٩ یا همان ویروس کرونا، 
اقتصاد جهان را در تمام ابعاد تحت تاثیر قرار داده و 
مشکلات بسیاری را باعث شده است. در این میان 
شرکت های اقتصادی عمده در جهان بیش از همه 
آسیب دیده اند و بسیاری از افراد شاغل در این پهنه 

های گسترده اقتصادی کار خود را از دست داده اند.
»گردشگری« یکی از پویاترین و گسترده ترین صنایع 
اقتصادی است که در سال های اخیر به دلیل جذابیت 
و تاثیرگذاری عمده اجتماعی اش از مقبولیت عمومی 
توقف  دلیل  به همین  و  است  برخوردار شده  زیادی 
فعالیت های گردشگری مشکلات اقتصادی، اجتماعی 
و حتی سیاسی بسیاری را در سطح جهان به وجود آورده 
و معادلات اقتصادی را که پیش بینی می شد به زودی 
جمعیت گردشگران بین المللی در طول سال از مرز دو 
میلیارد نفر بگذرد، بر هم زد. این موضوع جدا از تاثیرات 
مخرب اقتصادی، بر عملکرد مالی کشورهایی که اقتصاد 
خود را بر مبنای گردشگری و درآمد حاصل از آن بنا 
کرده اند تاثیر سویی گذاشته و جدا از کاهش غیرقابل 
پیش بینی درآمد عمومی این کشورها، مشاغل بسیاری 
را از بین برد و جمعیت انبوهی را از کار بیکار کرد؛ به 
نحوی که بر اساس برآورد سازمان جهانی گردشگری و 
در خوش بینانه ترین حالت آن هم در کشورهای مترقی 
در امر گردشگری، بازگشت به دوران پرشکوه فعالیت 
های گردشگری زودتر از سال 202٣ میلادی امکان پذیر 
نخواهد بود و برای آنکه این صنعت به دوران شکوه 
پیش از انتشار ویروس منحوس کرونا بازگردد، حداقل 
چهار سال از زمان از سرگیری فعالیت های گردشگری 
لازم است، به عبارت ساده تر اگر فرض را بر مهار این 
بیماری همه گیر در حال حاضر بگذاریم، 7 سال طول 
خواهد کشید تا گردشگری به ایام پیش از کرونا بازگردد.
تازه این مدل اقتصادی برای کشورهای پیش رو در 
گردشگری جهان است و دیگر کشورهای جهان که 
اند  داشته  در گردشگری  ای  نیمه  و  فعالیت نصف 
مانند ایران، به زمان بیشتری برای ترمیم مشکلات و 

حضور موثر در عرصه گردشگری نیاز دارند. در چنین 
شریاطی شاهد هستیم که سازمان ها و دوایر متولی 
در گردشگری ایران با وجود مشکلات اجاطه کرده و 
بر گردشگری و با وجود برگزاری جلسات متعدد، هنوز 
عمق فاجعه را درک نکرده و تصور می کنند تا با محدود 
یا  و  مند  نظام  غیر  گردشگری  های  فعالیت  کردن 
مشکل کردن دریافت مجوز در فعالیت های چندگانه 
گردشگری و یا ایجاد محدودیت های متعدد، می توانند 
این صنعت را نجات داده و در مسیر صحیح اقتصادی 
اش قرار دهند. متاسفانه در کشور ما فرد یا افراد مسئول 
به دلیل آنکه خود از توانایی های علمی و آکادمیک 
برای فعالیت در عرصه گردشگری برخوردار نیستند و 
به دلیل موقعیت سیاسی خود بر مسند قدرت در این 
صنعت ظریف و آسیب پذیر نشسته اند، بدون مشورت 
با افراد متخصص و با همراهی همفکران خود، تصمیم 
هایی برای خروج از بحران کنونی اتخاذ می کنند که نه 
تنها موثر نیست بلکه مشکل ساز هم هست و نتیجه 
اینگونه اعمال غیرکارشناسی چون همیشه، ایجاد رانت 
از  با گردشگری و ممانعت  در فعالیت های مرتبط 
سرمایه گذاری در ارکان مرتبط با گردشگری از سوی 

فعالان علمی و متخصص صنعت گردشگری است.
گردشگری  مختلف  های  عرصه  در  مشکلات  این 
نقل، دفاتر خدمات  اقامتی، حمل و  همچون مراکز 
مسافرتی، پذیرایی، راهنمایان گردشگری، تولیدکنندگان 
صنایع دستی و سوغات محلی و... وجود دارد و در این 
ایام رکود هم شاهد افزایش مشکلات و نابودی بسیاری 
از سرمایه گذاران خرد و کلان در عرصه های گردشگری 
و  سازمانی  چارت  بررسی  با  که  در صورتی  هستیم 
افراد و دوایر تصمیم گیرنده در مدیریت گردشگری 
کشورهای پیش رو در این صنعت، متوجه خواهم شد 
تا بروکراسی در گردشگری ایران، عمده مشکل توسعه 
این صنعت در ایران در ایام پیش از کرونا و سد راه 
خروج این صنعت از بحران کنونی است. به عبارت 
ساده تر باید عنوان کنیم که بزرگترین مشکل گردشگری 
ایران، وجود وزارت عریض و طویل گردشگری در چارت 
دولتی ایران است و اگر دولت به وظایف اصلی خود در 
این صنعت با الگوبرداری از کشورهایی که در گردشگری 
جهان »برند« هستند و برون سپاری وظایف خود بر 
سازمان ها و تشکل های صنفی فعال در گردشگری، 
مشکلات به حداقل می رسید و بهتر می توانستیم برای 
خروج از بحران و نجات سرمایه گذاران در این صنعت 

برنامه ریزی کنیم.

دریچه

تنها راه نجات صنعت »گردشگری« چیست؟ 

برون سپاری وظایف دولت 

انرژی راه و مسکن

 دکتر مهرداد فرشیدی

  نویسنده و استاد دانشگاه

در این ایام رکود هم شاهد افزایش مشکلات و نابودی بسیاری از سرمایه 
گذاران خرد و کلان در عرصه های گردشگری هستیم در صورتی که با بررسی 
چارت سازمانی و افراد و دوایر تصمیم گیرنده در مدیریت گردشگری کشورهای 
پیش رو در این صنعت، متوجه خواهم شد تا بروکراسی در گردشگری ایران، 
عمده مشکل توسعه این صنعت در ایران در ایام پیش از کرونا و سد راه خروج 

این صنعت از بحران کنونی است. 
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ورزشی تاریخ قرعه کشی لیگ برتر والیبال زنان اعلام شد
محمدرضا داورزنی رییس فدراسیون والیبال در بخشنامه جدیدی به هیات های استانی، شرایط حضور باشگاه ها در 
نوزدهمین دوره لیگ برتر زنان را اعلام کرد. بدین ترتیب مراسم قرعه کشی فصل جدید لیگ برتر والیبال زنان پنجم مهر 

برگزار می شود.

»رئیس کانون عالی انجمن های
 صنفی کارگران«:

طرح 200 هزارمسکن کارگری 
امید را در جامعه هدف زنده می کند 
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران گفت: طرح 
احداث 200 هزار مسکن کارگری یک طرح ملی محسوب 
می شود و به نظر من باید تمامی دستگاههای مرتبط را 
تشویق به مشارکت کنیم تا گام نخست را برای اجرای این 

طرح عظیم برداریم.
دکتر ناصر چمنی با بیان مطلب فوق گفت: به نظر من در 
مورد اینگونه طرح ها که واقعا ملی محسوب می شود و 
می تواند تحولی بزرگ در همه زمینه های تولید و اشتغال 
با  نباید  باشد  داشته  بر  در  کارگران  دلگرمی  و  اعتماد  و 
دیدگاههای سیاسی و جناحی نگریسته شود چرا که این 
کار بزرگ متعلق به کارگان است و به هیچ دولت و نهادی 

وابسته نخواهد بود.
چمنی با قدردانی از پیگیری های وزیر تعاون کار و رفاه 
اجتماعی گفت: ای کاش این طرح همان ابتدای دولت 
تدبیر و امید مطرح می شد تا اکنون بخشی از ثمره آن 
را کارگران ببینند اما طرح خوب هر زمان که اجرایی شود 
خوب است و من به عنوان عضوی از جامعه بزرگ کارگری 
مسکونی  واحد  هزار   200 احداث  طرح  آینده  به  نسبت 

کارگران بسیار امیدوارم.
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران تاکید کرد: 
با توجه به افزایش بی رویه قیمت زمین و مسکن یقینا 
کارگران و طبقات ضعیف جامعه از دستیابی به مسکن 
ناامید خواهند شد ولی این طرح می تواند امید را در دل 
کارگان روشن کند و به نظر من امید بخشی به جامعه 
هدف مهمترین شاخصه طرح مسکن کارگری است و باید 
به طراحان آن و به خصوص دوستان خوبمان در وزارت 
تعاون کار و رفاه اجتماعی خدا قوت گفت که چراغ امید را 

برای کارگران فاقد مسکن روشن کرده اند.
و  آن  تصویب  و  طرح  این  رساندن  ثمر  به  افزود:  وی 
هماهنگی با وزارت راه و شهرسازی و سایر بخش ها کاری 
اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون  وزارت  که  بوده  دشوار  بس 
بخوبی این مهم را انجام داده است و اکنون در مرحله بهره 
برداری و اجرا هستیم بنابراین همه بخش ها را باید درگیر 
کنیم تا ثمره آن را تا پایان دولت ببینیم. اگر چه براین باورم 
که طرح خوب تحت هر شرایطی خوب است و هر دولتی 
رو کار بیاید از آن استقبال و حمایت می کند و امیدوارم 

مسکن کارگری نیز چنین باشد.
چمنی در پایان گفت: معاونت فرهنگی و اجتماعی وزارت 
تعاون کار و رفاه اجتماعی عهده دار اجرای این طرح شده 
و من به تجربه خودم عرض می کنم که مزایای اجرای 
200 هزار واحد مسکونی برای کارگران مزایای فراوانی دارد 
وعلاوه براینکه کارگران فاقد مسکن را خانه دار می کند 
بخش های زیادی از کار و صنعت و تولید رونق می گیرد. 
مثل مصالح ساختمانی، اشتغال، تولید و خیلی از بخش ها 
درگیر می شوند و از طرفی سرمایه به سمت تولید و صنعت 
سرازیر می شود که در این بحران شدید اقتصادی می تواند 

بسیار راهگشا باشد.

از هندبال پایه شروع کرد و در آموزشگاه ها مطرح شد. پله 
به پله رده های ملی را تا تیم بزرگسالان پشت سرگذاشت 
تا رئیس هیات و مربی تیم و... اکنون بر کرسی ریاست 

فدراسیون هندبال نشسته است.
برای همین »علیرضا پاکدل« وقتی مقابل همکار ما از 
هندبال سخن می گوید بدون اضافه کاری ابتدا به انتقاد 
از مدیران مالی وزارت ورزش می پردازد تا برسد به قول 
پاک کردن بدهی های فدراسبون و تهدید جدی باشگاهای 
بدهکار که اگر با بازیکنان و مربیان خود تسویه نکنند اجازه 

ثبت نام نمی گیرند.
علیرصا پاکدل رئیس جوان فدراسیون هندبال که یک 
گروه مدیریتی کاردان را کنار خود دارد مثل »امیر حسین 
پور« نایب رئیس، »عزتی« دبیر، خانم »سلوکی« نایب 
رئیس بانوان و »مهدی واعظی« مدیر روابط عمومی. وی 
تاکید می کند که لیگ آقایان و بانوان در اواخر شهریور 
ماه آغاز می شود و ادامه داد: مربیان و بازیکنان ما برای 
ادامه زندگی و آمادگی خود نیاز به مسابقات دارند. به 
هر حال ما باید به معیشت زندگی این چرخه هم توجه 
کنیم که لیگ تنها راه درآمد این خانواده بزرگ هندبال 
است. همه موارد بهداشتی را هم لحاظ می کنیم تا لیگ 
برتر استارت بخورد ولی نه به هر قیمتی. اول سلامت 
بازیکنان و مربیان و دوم باشگاهایی مجوز می گیرند که 
بدهی های خود را تسویه کرده باشند. به اعتقاد رئیس 
بدون  تیم   8 با  مردان  لیگ  هندبال  فدراسبون  جوان 
مشکل بهتر از ١2 تیم مشکل دار و دارای بدهی است. 
لیگ بانوان هم اگر 5 تیم باشند بهتر از ١0 تیم است 
و من امیدوارم باشگاه ها این مورد را جدی بگیرند. ما 

دوست نداریم هیچ باشگاهی کنار برود و در حد ممکن 
تعامل هم می کنیم ولی چه خوب است از همین ابتدا 

همه باشگاه ها با شفافیت مالی شروع کنند.
لیگ  برگزاری  زمان  مورد  در  هندبال  فدراسیون  رئیس 
هندبال و همچنین کاهش بدهی های مالیاتی خبر داد. 
علیرضا پاکدل  گفت: ما بدهی سنگینی از جام ریاست 
جمهوری داشتیم که  قرار است وزارت ورزش در حل این 
مشکل به ما کمک کند و امیدوارم بعد از این فدراسیون 

وارد چنین چالش هایی نشو د.
وی همچنین گفت: اداره کل مالیاتی  از سال ۸۹ تا ۹۹ در 
بخش ارزش افزوده اقداماتی را آغاز کرده است و ما نباید 
با این موضوعات درگیر باشیم و این موضوعات باید در 
بخش بالادستی حل شود. این مشکل من نیست و در 
بخش وزارت باید حل شود؛ مگر فدراسیون چه آورده ای 
دارد. همچنین بدهی مالیاتی ما از ۹۵۰ به ۱۵۰ کاهش 
پیدا کرد که شخصا با تعامل این مهم را به اینجا رساندم.
وی در پاسخ به پرسشی درباره جذب مربی خارجی برای 
تیم ملی گفت: من به تمام  مربیان ایرانی احترام می 
گذارم و فکر می کنم من سنت شکنی کردم و بعد از ۳۰ 
سال مربی ایرانی را انتخاب کردیم. آقای حبیبی یکی از 
بهترین مربیان ماست که برای تیم ملی هم خیلی زحمت 
کشید اما واقعا سال گذشته ما بدشانسی آوردیم و هم در 

انتخابی المپیک و هم قهرمانی آسیا بدشانسی و برخی 
شیطنت های رقبا ما را از هدف دور کرد ولی سخت در 
تلاش برای به دست آوردن جایگاه بایسته هندبال ایران 

در آسیا هستیم.
رئیس فدراسیون هندبال تاکید کرد: تلاش بر این است که 
دانش مربیان داخلی را بالا ببریم. هدف جذب مربی تراز 
اول است به چند گزینه خوبی هم رسیدیم اما موضوع ارز 
ترمز ما را کشید. بنابراین کاری نمی کنم که هندبال دچار 
مشکل شود. اگر مشکلات ارزی اجازه دهد از مربیان خوب 
خارجی استفاده می کنیم در غیر این صورت و اگر بنا بر 
مربیان در جه سه خارجی باشد مربیان داخلی بسیار بهتر 

از آن ها هستند.
وی در مورد زمان برگزاری لیگ هندبال گفت: با جدیت به 
دنبال برگزاری لیگ هستیم البته باید ستاد مقابله با کرونا 
هم مجوزهای لازم را بدهد. طبق برنامه ریزی که داشتیم 
قرار است لیگ برتر مردان ۲۸ شهریورماه برگزار و لیگ برتر 

بانوان هم چهارم مهرماه هم برگزار شود.
ما نیز از مواضع درست دکتر علیرضا پاکدل مدیر هندبال و 
تحصیلکرده فدراسیون هندبال بخ خصوص در مورد جذب 
مربی درجه اول خارجی حمایت می کنیم و امیدواریم 
هندبال ایران باز دیگر به جایگاهی که شایستگی اش را 

دارد دست یابد.

گفت و گو

»رئیس فدراسیون هندبال« در گفت و گو با »دنیای هوادار«:

مربی خوب جهانی برای تیم ملی می خواهیم 
لیگ هندبال از آخر شهریورماه

جامعه

»معاون وزیر ورزش«: 

نباید ورزشکاران المپیکی را در شرایط تمرینی حاد قرار داد

از  درباره  جوانان  و  ورزش  وزارت  زنان  ورزش  معاون 
سرگیری تمرینات ورزشکاران برای حضور در المپیک 
توکیو گفت: نباید ریسک زیادی کرد و ورزشکارانی را که 
موفق به کسب سهمیه شدند، در شرایط تمرینی حاد قرار 
داد زیرا این  کار خطر ابتلا به ویروس کرونا را در بین آن 

ها افزایش می دهد.
»مهین فرهادی زاد« این اظهارات را روز گذشته بیان کرد 

و افزود: فرصت کافی برای حضور در المپیک توکیو داریم 
که امیدواریم با روند کاهشی ویروس کرونا این رویداد 
برگزار شود. با توجه به اینکه ورزشکاران المپیکی از تمام 
ظرفیت کامل جسمانی و روانی خود برای حضور در این 
رویداد استفاده می کنند، نباید آنها در وضعیتی قرار دهیم 

که با آسیب روبرو شوند.
وی گفت: ورزشکاران اکنون تمرینات انفرادی خود را با 
همکاری مربیان در منزل دنبال می کنند تا زمانی که 
شرایط برای حضور در محیط های عملی فراهم شود. البته 
تلاش داریم تا ورزشکاران تمرینات خود را زمانی آغاز 

کنند که بدون کوچکترین پیامد و هزینه باشد.
معاون وزیر ورزش و جوانان درباره نحوه فعالیت معاونت 
ورزش زنان در شرایط کرونایی توضیح داد: در توافق نامه 
ای که مابین این معاونت با معاونت زن و خانواده 
ریاست جمهوری منعقد خواهد شد، سه طرح در راستای 
تقویت حوزه ورزش زنان مطرح کرده ایم که با تحقق 

توافق نامه اجرایی می شود.
فرهادی زاد ادامه داد: این سه طرح شامل تقویت طرح 

سنجش ساختار قامتی زنان و روستایی، طرح تربیت 
مربیان آمادگی جسمانی و مجهز کردن آنان با همکاری 
دختران  المپیاد  برپایی  طرح  و  همگانی  فدراسیون 

روستای و عشایری است.
وی در ادامه افزود: معاونت ورزش زنان در این مدت و در 
دوران کرونایی از طریق فضای ورزشی برنامه های خود را 
در استان ها توسط معاونت ورزش زنان در امور استان ها 
دنبال می کند و حتی در استان ها فعالیت های ورزشی در 

بعد همگانی دنبال می شود.
معاون وزیر ورزش و جوانان درباره طرح برپایی نخستین 
جشنواره حجاب و عفاف توضیح داد: این طرح را در 
کردیم  ورزش مطرح  وزارت  ورزشی  فرهنگی  معاونت 
که هدف گسترش فرهنگ عفاف و حجاب در جامعه 
و شناسایی و تشویق ورزشکاران زن است که اجرای 
این طرح نیاز به دستورالعمل قوی در دو حوزه ورزش 
و جوانان دارد. در این طرح از ورزشکاران و مربیان زن 
تاثیرگذار بر توسعه ورزش زنان در عرصه های ملی و بین 

المللی هم قدردانی می شود.

دریچه

سیدفرشاد فیض آبادی

 خبرنگار
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مدیر رسانه ای تیم فوتبال سپاهان معرفی شدورزشی
پس از جدایی »سیامک قلیچ خانی«، حمید باقری مدیر روابط عمومی باشگاه 

سپاهان به عنوان مدیر رسانه ای جدید تیم انتخاب شد.

هشتگ بازی ها جواب داد!؟

سپاهان قربانی بدهی سرخابی!

»فوتبال ٣0 درصد داخل زمین است و 70 درصد خارج از 
زمین!«.

این جمله تاریخی را كه عین واقعیت است، اولین بار در 
زمان رئیس وقت فدراسیون فوتبال )داریوش مصطفوی( 
در آستانه جام جهانی ١٩٩8 شنیدم. همان زمانی كه سه 
بازیكن كلیدی تیم ملی برای بازی مقابل استرالیا محروم 
بودند و داریوش مصطفوی، »هاوه لانژ« -رئیس وقت فیفا- 
را همراه »سپ بلاتر« به تهران دعوت كرد و با قالیچه و 
تابلوی دستباف )!( قانون فیفا یا همان حذف دوكارته ها را 
برای اولین بار در تاریخ فوتبال و در بازی پلی آف تغییر داد.
دو بازی اخیر استقلال مقابل سپاهان دقیقا همین جمله 
تاریخی را كه نتایج فوتبال بیشتر خارج از مستطیل سبز 
رقم می خورد، در اذهان متبادر ساخت. قصدم این نیست با 
این جملات از ارزش فنی و قابلیت بازیكنان استقلال كه در 
هر دو بازی نسبت به سپاهان برتر بودند و حق شان برد بود، 
بكاهم. اما همانطور كه پیش تر گفته بودم هجمه استقلالی 
ها به وزیر ورزش و كاربرد هشتگ مسعود پرسپولیس، حربه 
موثری بود تا وزیر ورزش به سمت استقلال نرمش نشان 
دهد و داوران نیز بازی را برای استقلال در بیاورند. البته 
نرمش یا چرخش وزیر پس از پرسپولیس به سمت استقلال 

بی دلیل نیست.
رفع سوءتفاهمات و به عبارتی رفع اتهام از جانب وزیر كه 
پرسپولیسی نیست و نقشی در قهرمانی سرخ ها نداشته 
كافی بود تا از زاویه اقتصادی هم ماجرای سرخابی ها 
هشتگ مسعود... را به گوشه رینگ ببرد. دو تیمی كه با 
میلیاردها بدهی رو به رو هستند و علی الظاهر باید واگذار 
شوند، بدیهی است مقدمه این واگذاری داشتن تراز مالی 
مثبت است كه هرچند وزارت ورزش اقداماتی را در جهت 
افزایش دارایی های آن ها انجام داده اما كشش اسپانسر 
برای سرمایه گذاری !موضوعی است كه به جایگاه این دو 
تیم در جدول رده بندی و حضور در آسیا مربوط است كه 

نرمش داوران بیراه نیست.
پیش از رویارویی استقلال با سپاهان -چه در لیگ و چه 
جام حذفی- كسب سهمیه آسیایی برای آبی پوشان در هاله 
ابهام قرار داشت، اما حالا هم نایب قهرمانی استقلال علی 
السویه است و هم ارزش افزوده! به دو بازی استقلال مقابل 
سپاهان نگاه كنید! صحنه ای را كه داور پنالتی گرفت از نظر 
بگذرانید! چه چیری عایدتان می شود؟ كدام صحنه پنالتی، 
صحیح و درست بود؟ صحنه ای كه دیاباته روی مدافع 
سپاهان خطا كرد و پنالتی علیه زردپوشان اصفهان گرفت 
یا تنه زدن قائدی به شاهین مصلح كه باز پنالتی به ضرر 

سپاهان گرفته شد؟
مجدد تاكید می كنم قصدم تضعیف یا لوث كردن پیروزی 
استقلال نیست. هرچند درباره روند نزولی نتایج سپاهان 
پس از تعطیلات مسابقات به خاطر كرونا بحث های جدی 
و مفصل وجود دارد اما این پرسش همچنان وجود دارد كه 
به خاطر جبران بدهی های سرخابی تا چه زمانی سایر تیم 

ها و از جمله سپاهان باید تقاص بدهند؟

دریچهقلندر

دربی در نیمه نهایی؛

یحیی و فرهاد در حذفی به هم رسیدند
پرسپولیس - استقلال؛ بی تماشاگر، بعد از ۲۶ سال!

حامد وفائی
نویسنده و خبرنگار

گوی های قرعه کشی در سازمان لیگ، حکم به یک جدال 
جذاب دادند. دربی در جام حذفی بدون حضور تماشاگران بعد 

از ۲۶ سال.
ساعتی پیش سازمان لیگ، مراسم قرعه کشی نیمه نهایی جام 
حذفی را برگزار کرد و چهار تیم پرسپولیس، استقلال، تراکتور 
و نفت مسجدسلیمان حریف خود در بازی ماقبل فینال را 
شناختند. طبق قرعه یک بازی جذاب و دیدنی در این مرحله 

باید انجام شود؛ شهرآورد پایتخت!
آمار نشان می دهد پرسپولیس و استقلال تاکنون ۹۲ بار با 
یکدیگر روبرو شده اند که حتی مسابقات دوستانه اش هم 
حساسیت و اهمیت بسیار زیادی داشته، حال چه رسد به یک 
مسابقه نظیر جام حذفی که راهی جز پیروزی در آن وجود ندارد 
و در پایان بازی قطعا نیمی از ورزشگاه با سرخوردگی راهی 

خانه خواهد شد.
واقعیت اینجاست که در همه دربی ها که دو تیم بازی سطح 
پائینی را ارائه دادند، دلیل این سطح فنی پائین به حضور 
تماشاگران و حساسیت بیش از حد هواداران نسبت داده می 
شد. بسیاری از مربیان و بازیکنان پرسپولیس و استقلال طی 
سال های گذشته در توجیه کیفیت پایین بازی های شان 
مدعی بودند که حضور پرتعداد هواداران باعث می شد دو تیم 
با فشار وحشتناک عصبی و استرس بالا به توپ ضربه بزنند. 
استرس بالا تعداد پاسهای اشتباه را بالاتر می برد و باعث افت 
کیفیت دربی می شد. حال پس از گذشت این همه دربی به 
وسعت تاریخ، باید دید در دربی بی تماشاگر، دو تیم می توانند 

بدون استرس بازی خوبی نمایش بدهند یا نه؟
تردیدی نیست که غیبت تماشاگران روی سکو هیجان بازی 
را به شدت کم خواهد کرد و در عوض می تواند باعث شود تا 
بازیکنان با خیالی آسوده تر و بدون فشار روانی سکوها بازی را 
آغاز و دنبال کنند. اولین و آخرین دربی بی تماشاگر به بهمن ماه 
سال ۱۳۷۳ برمی گردد که پس از دربی جنجالی و نیمه تمام، 
فدراسیون فوتبال تصمیم گرفت بازی را در بندرعباس و پشت 
درهای بسته برگزار کند که آن مسابقه با قضاوت مهدی اخوان 
با تساوی بدون گل خاتمه یافت. این در حالی است که البته 
شهرآورد بندرعباس قانونا باید بدون تماشاگر می شد اما گزارش 
ها حاکی از آن بود که عده ای از تماشاگران بومی )بخوانید 
از روی سکو  از سربازان،  مسئولان بومی( به همراه گروهی 
بازی را دنبال می کردند و در تاریخچه دربی ها، برخی چهار هزار 
تماشاگر برای این بازی بدون تماشاگر در آرشیو ثبت کرده اند و 
برخی هم 400 تماشاگر. در دهه 80 هم استقلال و پرسپولیس 

یک بار دیگر از تهران خارج شدند و در روزهای آماده نبودن 
ورزشگاه آزادی، 20 دی ١٣8١ در تبریز به مصاف هم رفتند که آن 

بازی هم برنده و بازنده نداشت و یک - یک مساوی تمام شد.
به هرحال 26 سال پیش استقلال و پرسپولیس به خاطر دعوا 
در دربی جنجالی دی ماه 7٣، به حکم قانون محکوم به برگزاری 
بازی بدون تماشاگر و پشت درهای بسته شدند و این بار به 

حکم کرونا باید پشت درهای بسته با هم بازی کنند.
از دوئل فرهاد مجیدی و یحیی گل  در این بین نمی توان 
محمدی هم به این سادگی ها گذشت. استقلال و مجیدی هر 
چند روی دور افتاده اند اما کیفیت بازی شان چندان چنگی به 
دل نمی زند. هر وقت ستاره ها راه افتادند، استقلال هم برنده 
بوده و در آن سمت پرسپولیس یحیی هم با وجود قهرمانی، به 
زعم اهالی فن، فوتبال خسته کننده ای را ارئه می دهد. کالدرون 
در زمان کوتاه حضورش پرسپولیس را هجومی و سرعتی کرد اما 
یحیی رو به بازی محتاطانه آورد و نشان داد بردهای حداقلی و 

تضمینی را بیشتر از بازی ریسکی دوست دارد.
شاید دربی بدون تماشاگر و مصاف استراماچونی - کالدرون یا 
برانکو - شفر می توانست زیبا ترین دربی تاریخ را رقم بزند اما 
حالا باید شاهد جدال مجیدی - گل محمدی پشت درهای بسته 
باشیم. هرچند بعد از این که استراماچونی و کالدرون ایران را 
ترک کردند و مربیان ایرانی روی نیمکت سرخابی ها نشستند، 
فرهاد و یحیی با یکدیگر دیدار کردند که تقابل شان مسابقه ای 
پرگل، جذاب و هیجان انگیز بود که در پایان برنده ای نداشت 
و با حساب دو بر دو خاتمه یافت. حالا اما دیگر تساوی وجود 
ندارد و از بین مربیان ایرانی یکی باید برنده از زمین خارج شود.
در مجموع می توان مدعی شد تقابل پرسپولیس با استقلال 
در حال حاضر اهمیت بسیار زیادی خواهد داشت. کری های 
هواداری در هفته ها و ماه های اخیر به اوج خود رسیده و شاید 
از چارچوب همیشگی نیز خارج شده باشد و حالا یک دربی 
اضافی می تواند تب کری خوانی ها را بیشتر هم کند. استقلالی 
ها اعتقاد دارند که ۸ قهرمانی پرسپولیس در سال های اخیر 
به شکلی ناعادلانه رقم خورده و از آن سو پرسپولیسی ها با 
اشاره به دیدارهای اخیر تیم استقلال، علیه داوری ها انتقاداتی 
دارند و مدعی هستند دست هایی در کار است که استقلال در 
جام حذفی قهرمان شود و هر دو تیم به عنوان قهرمان قدم به 

بورس بگذارند!
این بار استقلال و پرسپولیس بدون تماشاگر و بدون فشار 
استرس در آزادی به مصاف هم می روند. با این تفاوت که 
پرسپولیس با توجه به قهرمانی اش در لیگ برتر، با خیال راحت 
تری بازی می کند. / این یادداشت در وب سایت »طرفداری« 

منتشر شده است.

مجید  سعیدی

 نویسنده و روزنامه نگار

همانطور كه پیش تر گفته بودم هجمه استقلالی ها به وزیر ورزش و كاربرد هشتگ 
مسعود پرسپولیس، حربه موثری بود تا وزیر ورزش به سمت استقلال نرمش نشان 
دهد و داوران نیز بازی را برای استقلال در بیاورند. البته نرمش یا چرخش وزیر پس 

از پرسپولیس به سمت استقلال بی دلیل نیست.
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جهان سینما

کمپانی دیزنی اعلام کرد که تصمیم گرفته فیلم لایو 
اکشن »مولان« را در خیلی زود در سینماهای چین 

اکران کند.

ادامه تصویربرداری فیلم »فارست گامپ« که در حال 
تولید به زبان هندی است، به دلیل شیوع کرونا در 

ترکیه ساخته می شود.

»جمع کننده مالیات« با بازی شایا لباف با فروش 
۳۱۷ هزار دلاری به پرفروش ترین فیلم در آخر هفته 

آمریکا بدل شد.

»برنت کارور«، بازیگر مطرح تئاتر، سینما و تلویزیون 
که به خاطر نقش آفرینی هایش در تئاترهای موزیکال 
سالگی   ۶۸ در  داشت،  فراوانی  شهرت  برادوی 

درگذشت.

تصویربرداری فیلم کوتاه »چند دقیقه بعد« به تهیه 
کنندگی و کارگردانی »سیدجواد حسینی« به پایان 

رسیده است.

فیلم مستند »قُلف« به کارگردانی مریم محمدی در 
جشنواره بین المللی فیلم های مسلمانان استرالیا 

حضور پیدا می کند.

شتی درمانی البرز دانشگاه علوم پزشكی و خدمات بهدا
مرکزپزشكی، آموزشی ودرمانی شهید رجایی

بشنویم | ببینیم | بخوانیم

گروه »فلیتوود مک« Fleetwood Mac در سال ۱۹۶۷ در بریتانیا تاسیس شد. 
این گروه یکی از جاودانه ترین گروه های راک تاریخ است که از محبوبیت بالایی 
در میان همه اقشار مردم برخوردار شد. این گروه یکی از موفق ترین گروه های 
تاریخ موسیقی در زمینه فروش آلبوم است و بیش از ۱۰۰ میلیون نسخه از آثار 
 Kiln »این گروه تاکنون به فروش رسیده است. آلبوم بلوز راک »کیلن هاوس
House اثری از گروه پرآوازه و محبوب فلیتوود مک Fleetwood Mac است. 
شروع به کار این گروه در سال های اولیه ظهور سبکی مجزا با عنوان راک بود و 
همین عامل باعث شد تا فلیتوود مک با موسیقی شگفت انگیز خود بتواند نام 
خود را به عنوان یکی از نمادهای این سبک مطرح نماید و نام خود را در تاریخ 
موسیقی جاودان کند. این مجموعه چهارمین ساخته استودیویی این گروه 
ماندگار است که در سال ۱۹۷۰ انتشار یافت و اولین آلبومی محسوب می شود 
 Peter Green »که پس از جدایی یکی از اعضای اصلی گروه، »پیتر گرین
 Mick Fleetwood منتشر شد. عنوان آلبوم از نام خیابانی که میک فلیتوود
با همسرش در آن ازدواج کرد، برداشته شده است. این آلبوم یکی دیگر از 
ساخته های درخشان این گروه تکرارنشدنی است که توانست به موفقیت بسیار 

خوبی نیز دست یابد.

1970 / »Kiln House | کیلن هاوس«
:: فلیتوود مک ::

»عصر معصومیت« فیلمی در ژانر درام رمانتیک به مدت ۱۳۹ دقیقه به کارگردانی 
»مارتین اسکورسیزی« و با بازی »دنیل دی-لوئیس«، »میشل فایفر« و »وینونا رایدر« 
محصول سال ۱۹۹۳ کشور ایالات متحده آمریکا است. این فیلم بر اساس رمانی به 
همین نام نوشته ادیت وارتون ساخته شده است. اسکورسیزی در محدوده ای که به 
نظر نمی رسید چندان راحت باشد شاهکاری تمام و کمال ساخت. فیلم ادبی قلمروی 
آشنای کسی مثل جیمز آیوری بود که در آن سال ها بهترین آثارش را می ساخت اما 
اقتباس جی کاکس و اسکورسیزی از رمان مشهور و پرتوصیف »ادیت وارتون« چنان 
غنی، سینمایی و در عین حال وفادار به متن بود که تماشایش می تواند کارهای 
آیوری را از سکه بیندازد. سبک بصری دقیق و هندسه حساب شده فیلم ترجمانی 
از متن شد و بازی دانیل دی لوئیس و میشل فایفر توفان احساسات سرکوب 
شده بود. فیلم »عصر معصومیت« را می توان از فیلم های خاص کارنامه فیلم سازی 
مارتین اسکورسیزی دانست. هرچند که او در ژانرهای مختلفی دست به تجربه زده 
است، از»هوگو« که علمی تخیلی ست گرفته تا مثلاً »کازینو« که گنگستری ست؛ 
اما درباره »عصر معصومیت« قضیه کمی متفاوت است. می توان گفت که این 
تنها فیلم اسکورسیزی ست که بستری تماما عاشقانه دارد یا به  عبارتی  دیگر تنها 

رومانس اوست.

1993 / »The Age of Innocence | عصر معصومیت«
:: مارتین اسکورسیزی ::

کتاب »کوه جادو«، شاهکاری بی چون و چرا از »توماس مان«، برای اولین 
بار در سال ١٩24 انتشار یافت. داستان این رمان که در آسایشگاه مربوط 
به مبتلایان به بیماری سل در سال های قبل از شروع جنگ جهانی اول 
می گذرد، سبک های متعددی را شامل می شود: کلاسیک و در عین حال 
مدرنیستی، اثری تعلیمی و سنتی، یک کمدی رفتار، حکایتی از اروپای 
بورژوای پیش از جنگ و ]شاید از همه مهم تر[ کتابی ایده آل که با داستان 
مهیج و طوفانی خود، مخاطب را تنها نمی گذارد. این رمان به شکلی بسیار 
باورپذیر، بیماری را وضعیتی در ابتدا روحی و سپس جسمی نشان می 
دهد، گرچه مان در تصویرسازی جزئیات اعضای داخلی بدن به هیچ وجه 
کم نمی آورد. مهندسی جوان و ساده لوح به اسم هانس کاستورپ، به 
منظور ملاقات با عموزاده بیمار خود، خواکیم زیمسن، به آسایشگاه بین 
المللی برگوف در ارتفاعات کوه های آلپ سوئیس می رود. خود هانس در 
آن جا، مبتلا به بیماری سل تشخیص داده شده و سفری که قرار بود حداکثر 
چند هفته به طول بیانجامد، به اقامتی چند ماهه و سپس چندساله تبدیل 
می شود. اما در مورد این که چه قدر از ماجرای بیماری هانس حقیقی 

است، ابهامی دلهره آور وجود دارد...

1924 / » The Magic Mountain| کوه جادو«
:: توماس مان | ترجمه: حسن نکوروح ::

کتابفیلم موسیقی

مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی آذربایجان شرقی گفت: 
پروانه فعالیت رسمی نخستین موزه فوتبال کشور با عنوان »موزه فوتبال 

آذربایجان« در تبریز صادر شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، احمد حمزه زاده، روز گذشته با اعلام این خبر 
افزود: پروانه فعالیت رسمی این موزه از سوی اداره کل موزه ها و اموال منقول 
فرهنگی تاریخی وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری صادر 
شده است و فعالیت رسمی آن در راستای جلب رضایت گردشگران نقش 

بسزایی خواهد داشت.
وی اظهار داشت: با توجه به سابقه و نقش تبریز و چهره های نامدار استان 
در عرصه فوتبال کشور، فعالیت موزه فوتبال آذربایجان در تبریز از جذاب 
ترین ظرفیت های گردشگری بوده که به همت شهرداری تبریز گردآوری شده 

و فعالیت مجدد خود را از سال ۹۷ در ساختمانی جدید آغاز کرده است.
آذربایجان شرقی  صنایع  دستی  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث   مدیرکل 
همچنین با اشاره به سابقه درخشان تبریز در عرصه موزه داری و نقش موثر 
آن در حفاظت از آثار و تاریخی منطقه و معرفی آنها گفت: این استان و تبریز 
به واسطه دارا بودن موزه های متعدد و برخوردار از تنوع موضوعی قابل توجه، 

آثار ارزشمند تاریخی، فرهنگی و هنری متعددی را در خود جای داده اند.
حمزه زاده، توسعه و گسترش موزه های استان را از مهم ترین اهداف 
این اداره کل اعلام کرد و ادامه داد: بر این اساس اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان با تمرکز بر موضوع تنوع بخشی به محتوای 
موزه ها و حمایت از تشکیل موزه های تخصصی صدور پروانه فعالیت 
برای مجموعه هایی مانند موزه فوتبال آذربایجان را در دستور کار خود قرار 

داده بود.

آثار نخستین سالانه رقابتی حروف نگاری »علی 
با همکاری حوزه هنری و کانون هنر  ولی الله« 
خانه  و  عالی  ابوالفضل  گالری های  در  شیعی 

عکاسان حوزه هنری گشایش یافت.
آثار نخستین سالانه رقابتی حروف نگاری »علی 
با همکاری حوزه هنری و کانون هنر  ولی الله« 
شیعی در دو گالری ابولفضل عالی و خانه عکاسان 

حوزه هنری گشایش یافت.
مرکز  مدیر  شجاعی طباطبایی  مسعود  سید 
هنرهای تجسمی حوزه هنری در مورد چگونگی 
برپایی این نمایشگاه گفت: نمایشگاه پیش رو 
حاصل هم افزایی کانون هنر شیعی که در حوزه 
حروف نگاری و تایپوگرافی کشور سرآمد هستند 
برپا شده است. این هم افزایی زمینه ارائه فراخوان 
این رویداد از سوی ما بود که از حدود ۲۰ روز پیش 
هنرمندان سراسر کشور بر اساس آن آثار خود را 
برای ما با موضوع و مضمون امام اول و با عنوان 

علی ولی الله ارسال کردند.
آثار  انتخاب  و  ارزیابی  افزود:  شجاعی طباطبایی 
این نمایشگاه چهارشنبه هفته گذشته با داوری 
مسعود نجابتی، سید مهدی حسینی و سید حسن 
موسی زاده انجام و طی آن ۱۱۰ اثر انتخاب شد. 
انتخاب اتفاقی ۱۱۰ اثر که عدد ابجد نام علی است 
برای ما جالب توجه بود که نشان از توجه ویژه 

امیرالمومنین )ع( به این نمایشگاه است.
سالانه  نخستین  نمایشگاه  آثار  داد:  ادامه  وی 
رقابتی حروف نگاری »علی ولی الله« کیفیت بسیار 
بالایی دارد و بیشتر از سوی هنرمندان جوان و 
شهرستانی برای ما ارسال شده است که به لحاظ 
آثار هنرمندان  به شانه  تکنیکی شانه  و  کیفی 

برجسته و پیشکسوت ما به حساب می آید.
شجاعی طباطبایی در پایان گفت: موجب خرسندی 
است که با افزایش ارتباطات مرکز هنرهای تجسمی 
حوزه هنری با کانون هنر شیعی زمینه برپایی 
نمایشگاه نخستین سالانه رقابتی حروف نگاری 
دو  در  نمایشگاه  این  مهیا شد.  ولی الله«  »علی 
گالری ابوالفضل عالی و خانه عکاسان در حوزه 
هنری میزبان علاقه مندان است. البته با توجه به 
شرایط خطرات بیماری کرونا انتظار نمی رود که 
استقبال گسترده ای از نمایشگاه شود، به همین 
دلیل علاقه مندان می توانند با مراجعه به سایت 
مرکز هنرهای تجسمی حوزه هنری و شیعه آرت 
یا هنر شیعی آثار را با کیفیت بسیار بالا ببینند. 
لازم به ذکر است که ما به برپایی این نمایشگاه 
و ارائه این آثار در سایت های گفته شده بسنده 
نمی کنیم و سعی داریم تا در قالب های گوناگون 
از این آثار استفاده کنیم و در معرض دید عموم و 

علاقه مندان قرار دهیم.

میراث فرهنگی تجسمی

در تبریز؛

فعالیت رسمی نخستین
 موزه فوتبال کشور 

نمایشگاه حروف نگاری
 »علی ولی الله« گشایش یافت


